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Van de redactie 

 

 

Ondanks het feit dat corona dit jaar nog steeds een groot deel van het gemeenschapsleven in 

zijn greep heeft, is het ons toch gelukt u weer een mooi uitgevoerd en goed gevulde uitgave 

van Marclo’s Chronyke (MC) aan te bieden.  

Zo was het op 5 maart helaas niet mogelijk om het 25-jarig bestaan van de Stichting 

Heemkunde te vieren, zoals de bedoeling was. Het was op die dag gelukkig wel mogelijk 

om in kleine kring het eerste exemplaar van ons nieuwe boek “MARKELO ONS DORP 

VAN TOEN TOT NU” aan te bieden aan onze burgemeester mevr. E. Nauta en velen 

hebben inmiddels al op gepaste wijze hiermee kennis gemaakt. En gezien de eerste reacties 

was ook deze uitgaven weer een voltreffer voor de stichting. In september hebben we op 

gepaste wijze toch aandacht besteed aan het 25-jarig bestaan. 

Voor Gert Jan Leferink was dit jubileumjaar wel bijzonder, want na vanaf de oprichting deel 

uitgemaakt te hebben van het bestuur, waarvan vele jaren als voorzitter en daarna als 

bestuurslid, heeft hij op 7 juli deze taak overgedragen aan Johan Winterman. Dit gebeurde 

tijdens een feestelijke bestuursvergadering ten huize van de familie Leferink en tijdens deze 

vergadering werd hem door onze voorzitter Bertus Ensing een fraaie midwinterhoorn met 

inscriptie aangeboden. Natuurlijk 

blijft hij wel actief binnen de 

stichting en kunnen we in MC nog 

vele artikelen van zijn hand 

verwachten.  

Gert Jan ook namens de redactie 

bedankt voor al het verrichte werk. 

Vele jaren was jij de inspirerende 

eindredacteur van ons magazine.  

Deze MC is weer een goede 

mengeling van artikelen uit het 

recente en verre verleden. Ook 

willen we, na een eerste aanzet in 

de eerste editie van MC in 2021 

blijvend ruimte geven aan 

geromantiseerde verhalen op basis 

van authentieke gegevens. 

 

Wij wensen u veel leesplezier. 
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Ruim honderd jaar 

geleden, om precies te 

zijn van 1918 tot 1920, 

werd de wereld net als 

nu door het coronavirus, 

in haar greep gehouden 

door een pandemie; die 

van de Spaanse griep.  

COVID-19  

versus de  

Spaanse griep  

Wereldwijd werden er toen zo’n vijfhonderd 

miljoen mensen door dit influenzavirus 

geïnfecteerd, waarvan 10 % kwam te 

overlijden, wat neerkomt op het ongelofelijke 

aantal van ruim vijftig miljoen mensen. Een 

veelvoud van het aantal slachtoffers (20 

miljoen) van de toen in de eindfase verkerende 

Eerste Wereldoorlog. Vijftig miljoen sterf- 

gevallen betekent ook enorm veel meer 

sterfgevallen dan nu tijdens de coronacrisis. 

Deze teller wat betreft overledenen aan  

COVID-19 zal wereldwijd niet veel hoger 

worden dan 2 tot 3  miljoen mensen. 

Al deze getallen verbleken echter als we ze 

vergelijken met het aantal slachtoffers van de 

pest die hier in de veertiende eeuw heerste. Een 

derde van de bevolking overleed toen. En men 

wist in die tijd geen andere remedie tegen deze 

doodsdreiging te bedenken dan te bidden, zich 

af te zonderen of te feesten.   

 

De Spaanse griep heeft eigenlijk een verkeerde 

naam gekregen want die griep kwam helemaal 

niet uit Spanje. Spanje was echter het eerste 

land dat er over schreef toen hun koning met het 

virus besmet leek. Het virus waarde toen al, 

vanaf medio 1918, hevig rond door Europa. De 

verspreiding zou iets te maken hebben met de 

verplaatsing van soldaten door heel Europa. 

Inmiddels heeft men, na veel onderzoek, 

ontdekt dat de oorsprong van het virus, net als 

de COVID-19, gezocht moet worden in China 

waar het waarschijnlijk van dier op mens is 

overgedragen. Ook weer vergelijkbaar met 

COVID-19 is het feit dat de Spaanse griep in 

drie golven terugkeerde. De tweede bleek 

extreem 

dodelijk te zijn, 

terwijl de derde 

golf, die veel 

minder 

dramatisch was, 

doorliep tot in 

1920. 
Hoewel er veel 

overeen-

komsten te 

vinden zijn 

tussen de 

Spaanse griep 

en COVID-19, 

zit er tussen de 

virussen zelf geen enkele overeenkomst. De 

Spaanse griep is een influenzavirus en COVID-

19 is een coronavirus. Het influenza kan sneller 

muteren en is erg dodelijk, het corona is minder 

dodelijk. 

Wel lijken de maatregelen die de overheden in 
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1918, na lang aandringen en zonder veel druk, 

namen om grip te krijgen op de verspreiding 

heel sterk op die van nu. De scholen werden 

gesloten, men mocht niet samenscholen en 

openbare ruimtes werden geregeld 

gedesinfecteerd. Ook werd het dragen van neus- 

en mondmaskers dringend geadviseerd. 

Daarover ontstonden ook zoals nu felle 

discussies. 

 

Verschillende fabrikanten probeerden een 

slaatje te slaan uit de angst voor de griep die 

onder de bevolking heerste. Zo werd in 

advertenties reclame gemaakt voor abdijsiroop 

dat zou zorgen dat de Spaanse griep aan je 

voorbij zou gaan. Het middel bleek slechts te 

bestaan uit suikerwater met kaneel. Ook kon 

men zich verzekeren tegen de ziekte. 

 

De regering greep dus, anders dan nu, 

nauwelijks gemotiveerd in hoewel de 

toenmalige gezondheidsraad (nu RIVM) 

duidelijke 

adviezen gaf. 

Eén van de 

burgerlijke 

initiatieven die 

uit wanhoop dan 

maar werden 

bedacht was het 

houden van een 

Algemene 

Biddag. Hier 

probeerde men 

met een landelijk 

gebed God zover te krijgen dat de Spaanse 

griep zou stoppen.  

Dat de regering het grotendeels bij toekijken liet 

kwam ook doordat men gelijktijdig andere 

zaken aan het hoofd had. Op 11 november 1918 

kwam er niet alleen een einde aan de Eerste 

Wereldoorlog maar SDAP-voorman Troelstra 

riep ook een revolutie uit in Nederland. Terwijl 

militairen ook nog eens aan het muiten waren 

geslagen. 

Op 11 juli 1918 werden de eerste ziektegevallen 

in Nederland gemeld; grensarbeiders, 

mijnwerkers en gemobiliseerde soldaten. 

Hoewel Nederland neutraal bleef tijdens de 

Eerste Wereldoorlog waren de dienstplichtigen 

wel opgeroepen. Zij verbleven in overvolle 

bedompte kazernes waar de hygiënische 

omstandigheden verre van ideaal waren. Velen 

werden dan besmet met het virus en toch 

mochten ze in het weekend met verlof naar 

huis. Met als gevolg dat verspreid over het land 

hele gezinnen werden besmet. De eerste dode 

die te betreuren viel was een metselaar uit 

Lonneker die in Duitsland werkte. Hij was daar 

ziek geworden en direct naar huis vertrokken, 

doch voordat de trein in Enschede arriveerde 

was hij al dood. 

Opvallend was dat anders dan nu, waar de 

meeste slachtoffers ouderen zijn, de slachtoffers 

van de Spaanse griep te vinden waren in de 

leeftijds-groepen tot 5 jaar, jongeren van 20 tot 

24 jaar en ouderen tussen 70 en 74 jaar. Wie 

besmet raakte, takelde razendsnel af. Men kon 

’s morgens nog gezond zijn en nog voor de 

avond zijn 

overleden. In 

Nederland 

stierven in 

totaal ruim     

38 000 mensen. 

Ook in Markelo 

werden er velen 

ziek en waren 

er meerdere 

slachtoffers te 

betreuren. 

Meestal waren 

het jongeren en enkele keren kwam het voor dat 

er meerderen in één gezin de ziekte niet 

overleefden. 

In de loop van 1920 verdween de Spaanse griep 

geruisloos (zonder vaccins!), en keerde nooit 

weer terug. Laten we hopen dat ook op dit 

gebied COVID-19 overeenkomsten vertoont 

met de Spaanse griep.    

  Jan Stoelhorst 

~/~ 

Ziekenzaal met Spaanse griep patienten 
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De eerste bewoners 

Wat de prehistorische jager in die tijd bewogen 

heeft om boer te worden, is nooit met enige 

zekerheid te achterhalen. Deze nieuwe wijze 

van voedselvoorziening spreidde zich uit als 

een olievlek over Azië, Noord-Afrika en 

Europa. Omstreeks 5500 jaar voor Christus 

drong het door tot de kustgebieden langs de 

Noordzee. Toen verschenen ook de eerste 

boeren in; wat nu Nederland heet. Zij maakten 

deel uit van de Bandkeramiekers, een 

verzamelnaam van groepen die vanuit de 

Balkan zich vestigden in met name Zuid-

Limburg. De eerste vaste bewoners in 

Overijssel waren boeren en jagers. Zo’n 4500 

jaar geleden streken zij neer op de zanderige 

verhogingen langs de rivieren. Het is erg 

moeilijk om je precies een voorstelling te 

maken van de landbouwers uit die tijd. Het leek 

in ieder geval in de verste verte niet op een 

boerenbedrijf zoals we dat nu kennen. 

Hoewel… er werd ook toen al vee gehouden. 
 

Ontginning 
 

Tekenen wijzen erop dat omstreeks het jaar 

1000 de bevolking op de oudste gronden 

toenam. Dit had tot gevolg dat boeren-

ontginners zich in de veenmoerassen waagden. 

Aanvankelijk vanuit de oude nederzetting. Later 

werden ver van de bewoonde wereld 

gigantische stukken veengrond geschikt 

gemaakt voor bewoning en boeren gebruik. Een 

van de bekendste ontginningen is de 

openlegging van het Hollandsveen (1000-1030). 

 
En de boer… 

 
hij ploegde 
voort 
 
        Deel 1 

 
Een van de belangrijkste omwentelingen in de geschiedenis van de 
mensheid begon ongeveer tienduizend jaar geleden in het Nabije Oosten. 
In die tijd leefden de mensen van de jacht en het verzamelen van wilde 
groente, knollen en vruchten. Geleidelijk aan kwam er verandering in de 
wijze van voedselvoorziening. Men begon met de veredeling van wilde 
graansoorten, terwijl hoefdieren tam werden gemaakt. Echter wel een 
proces dat vele eeuwen in beslag nam.  

Markelo is van 
oorsprong een dorp van 
boeren . In dit artikel 
wordt beschreven hoe 
de mensheid zich 
geleidelijk ontwikkelde 
van jagers en 
verzamelaars tot de 
huidige boeren 
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 Dit was het enige werkende onderdeel en 

scheurde de grond met een horizontale snede 

enigszins open. Sedert de ijzertijd kon men de 

schaarpunt met een ijzer omhulsel beschermen. 

Het prototype van de zgn. zode-kerende ploeg 

is pas omstreeks het begin van de jaartelling 

ontwikkeld. Deze ploeg was echter een kostbaar 

instrument en daarom bleef het ’eergetouw’ op 

lichtere gronden nog eeuwenlang in gebruik. 

Echter, de eerste stap op weg naar de 

hedendaagse landbouwmachines was gezet. De 

komst van de Romeinen zorgde ervoor dat die 

primitieve technieken verbeterd werden. Van de 

Romeinen leerde men dat het ook mogelijk was 

om in de herfst te zaaien en het jaar daarop in 

de zomer te oogsten. Zo rond de jaartelling is 

ook het wiel in gebruik genomen. 

Waarschijnlijk het eerst aan de ploeg. Aan de 

wagen was een wiel nogal breekbaar omdat er 

geen goede wegen bestonden. Wel werd het 

wiel op een andere wijze toegepast, namelijk bij 

de handmolen. Tot die tijd hadden de vrouwen 

de graankorrels geplet met een rolsteen. Met 

een handmolen ging dat licht en snel. Door deze 

vindingen was ook de kiem gelegd voor andere 

soorten molens. De tweede vernieuwing was de 

veestal. Eerst nog de vorm van een kraal, later 

een overdekt deel van de boerderij. De 

veehouderij werd bij de akkerbouw 

geïntrigeerd. Het ‘eergetouw’ noopte namelijk 

tot het aanhouden van trekdieren (ossen). Een 

vaste veestalling hield tevens in dat men een 

voorraad wintervoer moest aanleggen. Met de 

mest, vermengd met heideplaggen, kon men in 

het voorjaar weer het land bemesten en dat 

Ook in het huidige Markelo hebben dergelijke 

ontginningen plaatsgevonden. Uit het 

schattingregister van 1748 blijkt dat het 

Markelose- en het Stokkumerbroek nog 

onbewoond is. Voor een groot deel bestond dit 

nog uit moeras. Met deze ontginningen en 

droogleggingen zijn de Hollanders beroemd 

geworden. Ze werden zelfs uitgenodigd in 

Duitsland en Engeland om daar hetzelfde werk 

te gaan verrichten. De ontginning bracht ook 

verandering in de horigheid. De verbeterde 

landbouw stimuleerde de boerenvrijheid. De 

boeren begonnen zich vrij te kopen van de 

landsheer. Deze moesten de boeren steeds 

meer vrijheden toestaan. Dorpen begonnen 

groter te worden, waardoor er meer voedsel 

nodig was. Er begon een levendige handel te 

ontstaan. Toch zou het te ver gaan om de 

situatie op het platteland rooskleurig af te 

schilderen. Over het geheel genomen 

stagneerde de groei na 1350 en lagen er 

schaduwen over het boeren leven. De boeren 

werden geconfronteerd met de tiendplicht. De 

tiendplicht stoelde op het gebod om een tiende 

van alle opbrengsten af te staan. Later raakte 

een groot deel van het tiendrecht in handen 

van wereldlijke heren. Ondanks de dalende 

opbrengst maakte dat voor de boer geen 

verschil. Zij zaten opgescheept met een extra 

opbrengst van 10%. Hierbij voegde zich ook 

nog de schade van grimmig oorlogsgeweld. In 

de 14e en de 15e eeuw werd het platteland 

geteisterd door adelveten, partijtwisten, 

burgerkrijg en oorlogen tussen landsheren. 

Was een gebied eenmaal toneel van strijd, dan 

waren brandschattingen en vergeldingsacties 

niet te overzien. 

 

Vernieuwing 
 

Uit de periode 2500 – 1500 v.Chr. (het begin 

van de Bronstijd) dateren twee belangrijke 

agrarische vernieuwingen. De eerste was het 

‘eergetouw’, de latere ploeg. Deze bestond uit 

een lange houten boom met een holte aan de 

achterzijde, waarin de ploegstaart werd 

vastgeklemd. Aan de onderkant was een spleet 

uitgespaard waarin de houten ploegschaar stak. 

Ploegen  met het eergetouw 
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 het voorjaar weer het land bemesten en dat 

kwam de oogstopbrengst weer ten goede. De 

boeren uit die tijd maakten vierkante akkertjes, 

zgn. Keltische veldjes, die via een wal van 

stenen of struiken van een volgende akker 

werden afgescheiden. Binnen deze omheining 

werd het ook mogelijk om het vee te laten 

weiden. 
 

De essen 
 

De graanteelt en met name de roggeteelt deed 

omstreeks de jaartelling zijn intrede. De rogge 

zou eeuwenlang een voorname plaats innemen 

in de landbouw op de zandgronden. Ook in deze 

streek was dat het geval. Meer dan duizend jaar 

was dit gewas het algehele volksvoedsel. Tot in 

het midden van de 20ste eeuw heeft de 

roggeteelt het in Oost-Nederland volgehouden. 

De rogge werd op zogenaamde essen verbouwd. 

De essen waren de opvolgers van de Keltische 

veldjes (Celtic Fields). In de vroegere 

middeleeuwen vertegenwoordigden de essen bij 

uitstek de wijze waarop het cultuurlandschap 

werd ingericht. De essen zijn nergens in een 

keer ontstaan. Ze vormden steeds het 

eindresultaat van een lange evolutie. Zo bestond 

bijvoorbeeld de huidige Noordachteres gelegen 

aan de noordkant van Markelo zo rond de 

laatste eeuwwisseling nog voor een deel uit 

heideveldjes. In die tijd lieten de boeren hier 

hun schapen grazen. Door op deze essen elk 

jaar mest vermengd met heideplaggen erop te 

brengen, kreeg de es allengs de vorm van een 

glooiend heuveltje. De es werd niet alleen 

gebruikt voor de roggeteelt. Ook andere 

gewassen zijn hierop terug te vinden. Ook werd 

het stoppelland gebruikt voor het weiden van 

vee. Van de essen had elke boer zijn eigen deel. 

Dit in tegenstelling tot de woeste gronden die 

gemeenschappelijk werden gebruikt. Die 

werden gezamenlijk beheerd en Marke 

genoemd. Vermoedelijk is de naam Markelo 

hiervan afgeleid. 

 

Hofstelsels 

De eerste paar eeuwen na de jaartelling 

verliepen betrekkelijk rustig, hoewel er in die 

tijd ook al roversbenden rondtrokken. Tussen 

700 en 800 is het Nederlandse grondgebied 

onderworpen aan het gezag van de Frankische 

of Karolische koningen. Daarmede deed het 

‘Hofstelsel’zijn intrede, als mede de term 

‘horige en’lijfeigene’. Tevens was de kiem 

gelegd voor het groot grondbezit. En de boer: 

hij moest het onderspit delven. De grondheer of 

domeinbezitter had een zekere zeggenschap 

over de boeren en hun families. Een boer uit die 

tijd was; vrij, halfvrij of slaaf. Vermoedelijk is 

de greep van de heren op de horige boeren in 

het woeste Overijssel niet erg vast geweest. Met 

name de Saksen waren een eigenzinnig volk en 

boden veel tegenstand. Geleidelijk aan 

ontworstelden later ook de slaven en de 

halfhorigen zich aan het juk waaronder zij 

leden. Toch waren er in de zestiende en 

zeventiende eeuw nog horigen en onvrijen die 

aan een landheer waren gebonden. Het 

hofstelsel bood een oplossing voor een gesloten 

economie die leed aan armoede. Het hofstelsel 

heeft wel de productiviteit in de landbouw 

opgestuwd. Na de val van het Frankische rijk 

begonnen de Vikingen het land af te stropen. 

Uiteraard had de plattelandsbevolking daarvan 

het meest te lijden. Na zo’n rooftocht konden de 

boeren weer opnieuw beginnen want hun vee 

was geroofd en hun oogst vernield. Zo rond het 

jaar 1006 waren de laatste invallen van de 

Vikingen in Nederland. 

 

Simpel leven 

In die tijd was het leven op het platteland erg 

simpel. Omdat het te gevaarlijk was om te ver 

van zijn naaste buren te wonen, schuilden de 

boeren in groepjes bij elkaar en ontstonden er 

kleine leefgemeenschappen of dorpjes. Zo’n 

dorpje telde ca. 300 inwoners. Een dergelijk 

gehucht bestond uit een scheefgezakte hut, een 

rieten dak vol met mos, een mesthoop ernaast 

met een scheef schuurtje. Verder scharrelden er 

kippen, varkens en ganzen rond. Een 

boerenfamilie woonde in een vertrek waar alle 

licht en lucht door een klein rookgat in het dak 

moest komen. Een ruwe bank en een soort   
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 klerenkist waren de enige meubelen. Het 

kostbaarste stuk was de ijzeren kookpot. Op de 

vloer van aangestampte aarde sliepen mens en 

dier zij aan zij. De mensen hielden de wollen 

kleren aan totdat zij als vodden van hun lijf 

vielen. Het voedsel was ongezond, vaak vlees 

van ziek vee, pap van graankorrels en 

roggebrood. In die grondeloze vervuiling 

stierven de mensen op jonge leeftijd. Vele 

kinderen stierven al bij de geboorte of in de 

wieg. Een man van dertig of veertig had al een 

hoge leeftijd bereikt. Vijftig jaar werden de zeer 

sterken. Zomer en winter ging men ‘met de 

kippen op stok’. Het meeste werk was voor de 

vrouwen. Aan liefdevolle kwesties verspeelden 

de dorpelingen geen tijd. Men kende elkaar van 

jongsaf in hun wollen kledij. De toekomstige 

vrouw werd allereerst geschat naar haar waarde 

voor de boerderij. En de boer… hij ging maar 

zelden naar het dorp. Uiteraard is over de eerste 

duizend jaar na onze jaartelling veel meer te 

vertellen, 

 

De eerste molens 

Veel van hetgeen in het voorgaande beschreven 

is, komt voornamelijk uit de kloosterkronieken. 

Tussen 1000 en 1300 kwam een nieuw genre 

op. Geschriften die hun kader vinden in het 

grondgebied van de wordende landsheerlijke 

gebieden. Een waardevol geschrift uit die tijd is 

bijvoorbeeld het dagboek van Galbert van 

Brugge dat de moord op graaf Karel de Goede 

beschrijft. Ook de landsheren hielden een soort 

dagboek bij in de vorm van oorkonden. Van 

dergelijke oorkonden zijn er vele bewaard 

gebleven. In een oorkonde van 29 december 

1224 lezen wij; Bisschop Otto scheidt 

Diepenheim als een bijzonder kerspel af van 

Markelo. 

Van belang is de oorkonde van 19 mei 1225 die 

in het Latijn gesteld is. Hierin staat onder meer 

het volgende: “Het convent van Vreden aan 

hem, meester Mathias van Diepenheim en zijne 

vrouw Gertrud een tijnshoeve in Hedherke. 

Lowik (Herike) in pacht hebben toegestaan, die 

jaarlijks 40 Deventerse denarii zal opbrengen 

op de dag des Heren volgend op het feest van 

Bartholomeus (24 aug) op straffe van het 

verschijnen voor het gerecht en (dat wij aan 

hem) een wekelijkse dienstbaarheid op (gebruik 

van) de molen in Honroth in zijn eigen tijd 

(hebben toegestaan), zo echter, als geen enkele 

terechte erfgename die tijnshoeve zou opeisen.” 

Dit zou betekenen dat er in 1225 een molen in 

Markelo was. Gezien de route die men toen 

gevolgd heeft voor het schattingsregister heeft 

deze molen (een watermolen) ergens aan de 

Goorseweg gestaan, waar eens de 

Beusbergerwaterleiding stroomde. Honroth 

betekent waarschijnlijk hoenderplaats, een 

verzamelnaam voor gevogelte dat zich ophield 

in het laaggelegen gebied dat wij in Markelo de 

Wehmekamp en de Koekoek noemen. De 

Beusbergerwaterleiding, de Potbeek en de 

Holtbeek vormden de verbinding tussen de 

Schipbeek en de Regge. Omstreeks die periode 

heeft er in Elsen ook een watermolen gestaan 

aan de Holtbeek. Op St. Dionisius (9 oktober) 

van het jaar 1460 draagt Arend van Warmelo 

het goed Zwaverdink te Elsen met alle 

toebehoor, waaronder ook “het schaapskooi bij 

de molen” over op het klooster te Albergen. Dit 

duidt erop dat midden 15e eeuw Elsen al een 

molen had. Afgaande op de naam “Molencolk” 

in de buurt de Plashoek, zal bedoelde molen een 

watermolen zijn geweest. Ook op een holting 

De eerste watermolen 
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 van 14 aug. 1609 wordt de naam Molencolk 

genoemd. In een archiefstuk van het landgoed 

Weldam van 6 nov. 1412 wordt ook al 

gesproken over: die molen tot Marcloe. 
 

Opkomst der steden 
 

Even terug naar de opkomst der steden. Deze 

opkomst heeft in zekere zin ook welvaart 

gebracht op het platteland. Toch was er geen 

eendracht en harmonie. Stadsbesturen 

behartigden de belangen van hun burgers 

(poorters) zeer actief. Vele mensen woonden 

dicht op elkaar waardoor er een geregelde 

toevoer van levensmiddelen moest zijn. Men 

ging dwangmaatregelen dan ook niet uit de 

weg. Zeer bedenkelijk zijn dan ook de 

maatregelen die werden uitgedacht, waar de 

dorpelingen de dupe van werden. Een van die 

maatregelen  was onder meer dat van een 

bepaald gebied rond de stad alle overtollige 

granen en andere voedingsmiddelen op de 

stedelijke markt moesten worden aangeboden. 

Een andere bedenkelijke maatregel was het 

opleggen van stedelijke rechtsregels bij 

zakelijke transacties, het verbod op 

“buitennering en het heffen van stedelijke 

accijns op het omringende platteland. Oorzaak 

van de nodige wrijvingen waren ook de 

toenemende investeringen van burgerkapitaal in 

grond, rente, buitenhuizen en gezagsrechten 

buiten de stad. Zo rond de 16e eeuw kon het 

stedelijke bezit op het platteland oplopen tot 

75%. Vanzelfsprekend weigerden de poorters 

van dit bezit belasting te betalen volgens de 

regels die op het platteland golden. Deze 

weigeringen hebben de relatie tussen de 

poorters en dorpers ernstig verstoord. Er 

ontwikkelde zich een burgerij met een eigen 

levensstijl en eigen waarden. Zij voelden zich 

superieur aan de boeren op wie zij hooghartig 

begonnen neer te kijken. Het cliché van de 

domme, ongemanierde boer was geboren. 

 

Ontstaan van regionale 
verschillen 

De periode 1500 – 1650 onderscheidde zich van 

de middeleeuwen door een krachtige 

bevolkingsgroei. Om deze groeiende bevolking 

te kunnen voeden, werd de voedselproductie 

opgevoerd. Toch kon men nog niet aan de 

toenemende vraag voldoen, met name in de 

kustprovincies waar de bevolkingsgroei het 

krachtigst was. Deze toenemende vraag en 

oplopende prijzen hebben een gunstig effect 

gehad op de ontwikkeling in de landbouw. Dit 

komt tot uitdrukking in de vele ontginningen en 

droogleggingen tot in de eerste helft van de 17e 

eeuw. In deze periode hebben de boeren in de 

kustprovincies zich ook sterk gemaakt voor het 

verbouwen van producten voor de markt. 

Daarnaast werden nog enorme hoeveelheden 

graan geïmporteerd vanuit de Baltische staten, 

met als gevolg dat de graanprijs laag bleef. Men 

hoefde minder geld te besteden aan brood en 

hield meer geld over voor de aankoop van kaas, 

boter en vlees. De groei van de bevolking en de 

uitbreidende handel heeft veel invloed gehad op 

de ontwikkeling van de landbouw in de 

kustprovincies. Onder meer de veehouderij 

begon goed van de grond te komen. Ook de 

groenteteelt begon zich sterk uit te breiden. Na 

1630 kwamen ook vele boomkwekerijen. Het 

platteland in het oosten van Nederland bleef 

hierbij achter, omdat de natuurlijke 

vruchtbaarheid van de gronden zich niet 

leenden voor verbouw van verschillende 

gewassen. Met behulp van veel mest kon men 

andere gewassen verbouwen. Een hogere 

mestproductie werd bereikt door een 

intensievere plaggenbemesting toe te passen. In 

deze streken speelde de schapenhouderij ook 

Het lösse hoes 
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 een belangrijke rol. Door stalmest met 

heideplaggen te vermengen en een intensieve 

schapenhouderij toe te passen, leidde dit tot 

roofbouw op de heidevelden. Als gevolg 

hiervan ontstonden er zandverstuivingen, waar 

de Veluwe een duidelijk voorbeeld van is. 

Uiteraard hebben de veranderingen in de 

landbouw ook geleid tot verscherping van de 

regionale verschillen in de boerderijtypen, zoals 

die nog te zien zijn in de verschillende delen 

van ons land. Een aparte vermelding verdient 

het zgn. Losse Hoes dat hier in het oosten 

veelvuldig in gebruik was. In het westen werd 

in die periode gesproken over de Gouden Eeuw. 

Dit gold niet zozeer voor het oosten. De periode 

tussen 1650 en 1700 was een tijd van felle 

contrasten tussen arm en rijk. De boeren hadden 

een moeilijke tijd door de algemene malaise in 

Europa. 

 

Agrarische depressie 

Voor een goed handelsverkeer was het een 

voorwaarde dat men beschikte over een goed 

waterwegennet. Holland was immers een 

waterland. Met name op het IJ ontstond een 

intensief scheepvaartverkeer. Op de oostelijke 

zandgronden was een dergelijk verkeer niet 

mogelijk. Het meeste vervoer vond dan ook 

plaats met paard en wagen. Vele boeren 

beschikten dan ook over drie tot vijf paarden. 

Na 1660 kwam er een daling van de 

voedselprijzen, met name de graanprijzen 

kregen een gevoelige klap. Deze prijsdaling 

hing samen met een vermindering van de 

bevolkingsgroei. Op de zandgronden nam deze 

bevolkingsgroei echter toe. Ook de buitenlandse 

concurrentie nam toe. Na 1775 zakten de 

prijzen naar een absoluut dieptepunt De 

agrarische depressie werd nog verscherpt door 

de vele oorlogen waarin de republiek gewikkeld 

was. Het in standhouden van de oorlogsvloot 

kostte handen vol geld die voor een belangrijk 

deel door de boer in de vorm van verhoogde 

belastingen moest worden opgebracht. Met 

name de Verponding (de voornaamste 

grondbelasting) bleef ondanks de prijsdaling 

onveranderd hoog. Naast deze belastingdruk 

kregen de boeren nog te maken met 

natuurrampen zoals overstromingen en een 

regelrechte catastrofe was de veepest. Het 

aantal armen in de agrarische sector nam in snel 

tempo toe. In Overijssel steeg dit van 19% in 

1675 tot 31% in 1767. Vele boeren moesten 

afstand doen van hun bedrijfje en er viel een 

zwarte schaduw over het platteland. Ook de 

zuivelprijzen kelderden en men ging hier en 

daar over tot verweiden. Verschillende 

veeboeren verkochten een deel van hun koeien 

om meer grond te kunnen gebruiken voor 

hooiland. Het hooi werd verkocht in de steden 

als voedsel voor de paarden. Dit bracht meer  

op dan boter. Men had minder vast personeel 

nodig en in het hooiseizoen werd gewerkt met 

dagloners. Deze kwamen voor een groot deel 

van het platteland uit Noord Duitsland en 

werden de Hannekemaaiers genoemd. Op de 

Veluwe begon de tabaksteelt zich als een 

olievlek uit te breiden, die zich tot 1800 redelijk 

kon handhaven. Ook op de zandgronden 

zochten de boeren oplossingen voor hun 

problemen buiten de landbouw. In de Friese 

wouden begon men met turfafgravingen. Op het 

Het echtpaar Kempers 
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 Brabantse en Twentse platteland begon de 

textielnijverheid zich te ontwikkelen. Vooral 

het Twentse platteland raakte na 1670 bezaaid 

met weeftoestellen. De laatste wever in 

Markelo was de fam. Kempers (ca. 1950). Een 

weeftoestel uit die tijd is nog te zien in 

museumboerderij Eungs Schöppe. De 

leefomstandigheden van de keuterboeren en 

wevers waren erbarmelijk slecht. Er was 

gebrek aan goed voedsel en zuiver drinkwater, 

terwijl de huisvesting pijnlijk slecht was. 

Velen beschikten niet over een woning en 

woonden in stallen, schuurtjes, stro- en 

plaggenhutten of een in de grond gegraven 

aardhut. In het doopregister van Markelo uit 

die periode staan kinderen genoteerd die 

geboren zijn in een gat in de grond, o.a. een 

zekere Anholt, waar vermoedelijk 

Anholtskamp naar genoemd is. Na 1750 kwam 

de textielnijverheid in de problemen door de 

opkomst van de textielindustrie in Engeland. 

Dit werd echter gecompenseerd door de 

opbloei van de landbouw. In die periode 

begonnen de boeren de aardappels als 

veldgewas te waarderen en vond er een sterke 

uitbreiding van de aardappelteelt plaats. Deze 

werd van onschatbare waarde voor de 

voedselsituatie. Bovendien bevatte de 

aardappel veel vitamine C, zodat de 

consumptie ervan een sprong voorwaarts 

vormde in de bestrijding van ziektes zoals de 

beruchte scheurbuik. De agrarische opleving 

heeft in alle regio’s tot een verdere 

intensivering van de landbouw geleid. In het 

noodlijdende Twente werd door deze 

ontwikkeling veel druk van de samenleving 

weggenomen. Na 1800 verliep de uitbreiding 

van het areaal cultuurgrond sneller dan de 

bevolkingsgroei, zodat de overbevolking 

verminderde en aan de ergste nood een einde 

kwam. In het westen van Nederland kwamen 

de groenteteelt en de bloem- en boom-

kwekerijen goed van de grond. Met name de 

bollenteelt maakte grote opgang. Ook de 

wetenschap kreeg belangstelling voor de 

landbouw en dat leidde in 1776 tot de 

oprichting van de “Maatschappij ter 

Bevordering van den Landbouw”. 

De grote omwenteling 
 

“Wat nu”, zei Pichegru, een generaal van het 

leger van Napoleon, toen hij in januari 1795 

voor de Waal stond. De oversteek van de Waal 

(was toen dichtgevroren) waardoor de 

inlijving bij Frankrijk een aanvang nam, is van 

veel betekenis geweest voor de landbouw. 

Frankrijk had honger, Franse soldaten moesten 

worden gevoed. Afgelopen was het met de 

verwaarlozing van de landbouw en de 

verachting van de boeren. Na de aanvankelijke 

“legale” beroving van de agrarische stand, 

kwamen er wetten om het productieve 

vermogen te vergroten, het land te beschermen 

en er nog meer uit te persen. Tot nu toe was 

het particuliere grondbezit van de boer eerder 

uitzondering dan regel. De boer was veelal 

met handen en voeten gebonden aan een groot 

(grond-) bezitter, of hij maakte deel uit van 

een gemeenschap zoals marken, gemeenten, 

etc. Met de komst van de Fransen veranderde 

dit. Zo maakte de Staatsregeling (de eerste 

grondwet) een einde aan alle persoonlijke 

onvrijheden. Voortaan was een ieder op papier 

gelijk voor de wet. Talrijke andere wetten en 

regelingen kwamen van de grond. Zo werd 

bijv. in 1799 van regeringswege een Veefonds 

opgericht ter bestrijding van de Veepest. 

Koning Lodewijk (een broer van Napoleon) 

was een dynamische leider voor de landbouw, 

wat tot uitdrukking kwam in een 

indrukwekkende wetgevende arbeid. Vooral 

op het terrein van de waterstaatszorg was hij 

onvermoeibaar. Zonder aanzien des persoons 

moest een ieder nu mee betalen aan het 

onderhoud en aanleg van waterwegen enz. 

Voor de landbouw van directe betekenis was 

het besluit tot het opmaken van een kadaster. 

Een register van vaste eigendommen, van 

belang voor de belastingen en voor de  

verdeling van de markegronden, woeste 

gronden en later de ruilverkavelingen. In 1812 

kwam dit project tot voltooiing. In 1811 werd 

eveneens de Burgerlijke Stand ingevoerd. 

 

Wordt vervolgd 
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Er is echter wel een tijd geweest dat bijna 

iedereen in ons land op klompen liep. In 1429 

wordt er al gesproken over klompenmakers. In 

Leiden was toen een gilde dat “holle 

blokmakers” verenigde. Klompen waren toen 

het algemene schoeisel voor de armen. Al in 

de 17e eeuw lezen we in de Markelose 

markeboeken dat er geklaagd werd over het 

clandestien kappen van wilgen en populieren 

op de gemeenschappelijke markegronden. In 

de 18e eeuw nam het klompen maken een 

grote vlucht en een eeuw later was de klomp 

een door zeer velen gedragen schoeisel. 

Dat was nog zo aan het begin van de 

twintigste eeuw. Slechts de burgemeester, de 

dokter, de dominee en de notaris (en andere 

zelf aangewezen aanzienlijke mensen) gaven 

de voorkeur aan een paar fijne kalfsleren 

schoenen. Maar het was toch een uitzondering 

als iemand géén klompen droeg. 

Na de Tweede Wereldoorlog nam het klompen 

dragen ook op het platteland snel af. Tot de 

Miljoenen 
buitenlanders, met 
name de Amerikanen, 
zijn er ook nu nog van 
overtuigd dat vrijwel 
alle Nederlanders op 
klompen door de 
drassige grond 
baggeren. 

 

Van wilg  
tot  
klomp 

Een hardnekkig misverstand, dat vooral te wijten is aan de jarenlang 
volgehouden “voorlichting” van de zogenaamde toeristenfolders, die 
steevast worden opgeluisterd met fraaie kleurenfoto’s van een klompen 
dragende Nederlander of een aardig meisje in klederdracht, met 
helderwitte klompjes aan. Om maar niet te spreken van de befaamde 
molens, die in werkelijkheid nog maar sporadisch zijn te vinden en de 
bossen kleurrijke tulpen die echt niet overal in Nederland zomaar langs 
de weg groeien. 
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 laatste klas van de lagere school droegen wij 

hele dagen klompen. Naar het vervolgonderwijs 

buiten Markelo moesten de schoenen aan. 

Echter na schooltijd werden deze direct weer 

verruild voor de klompen. Voor de mensen op 

de boerderij bleven de klompen onmisbaar. Niet 

alleen voorkomt de klomp allerlei voetklachten 

(zoals doorgezakte voeten) ze houden de 

onderdanen ook veel beter warm. 

Omstreeks 1965 was het aantal klompenmakers 

in Nederland gedaald tot ongeveer 350. Dat 

lijken er niet veel maar door de mechanisatie 

was de productie per klompenmaker aanzienlijk 

gestegen. Eenmansbedrijfjes groeiden uit tot 

flinke bedrijven met soms wel 100 man 

personeel. 

Voor de oorlog was het klompen maken nog 

voornamelijk handwerk. Voor elk paar klompen 

dat een knecht toen “behakte” (de buitenste 

vorm van de klomp vorm geven) verdiende hij 

8 cent. Door hard te werken en lange 

werkdagen te maken wist hij wel 3 gulden per 

dag te verdienen!! 

Vlak voor de Oorlog schakelden veel 

klompenmakers over op halfautomatische 

fabricage, hoewel er ook veel deeltijd-

klompenmakers de oude werkwijze bleven 

hanteren. Vaak waren dat boeren en 

timmerlieden die tijdens de winterperiode voor 

een kleine klantenkring klompen (vaak afgepast 

op de voetvorm van de klant) produceerden. 

Door de lage loonkosten waren de klompen niet 

duur. Hoewel wilgen klompen een paar 

kwartjes duurder waren dan die welke van 

populierenhout waren gemaakt. Er was een 

klompenmaker die eens berekend heeft dat met 

een klomp van wilgenhout gegarandeerd 365 

kilometer gelopen kon worden. Dat lijken me 

heel wat passen …. 
 

In m’n jonge jaren (plm. 1948) mocht ik met 

mijn vader mee, achter op de fiets, naar het 

bedrijf Spekenbrink in Enter om daar klompen 

te kopen. Daar mocht ik toen een kijkje nemen 

in de werkplaats om te zien hoe in die tijd de 

fabricage van klompen verliep.  

Achter de werkplaats lag een hoge stapel met 

wilgen en populieren. Met behulp van een 

hijsinrichting werden de zware boomstammen 

(die nog “levend” moesten zijn en niet langer 

dan een jaar goed bleven) versjouwd. Een 

elektrische lintzaag verdeelde de stam in moten 

die later in blokken werden gehakt en 

vervolgens nog eens onder de lintzaag door 

gingen. Vervolgens ging het ruwe blok naar de 

klompenmachine, die het blok hout vormde 

naar het model dat naast de messen op een mal 

meedraaide. Terwijl de messen draaiden werd 

het model afgetast en zo werd (volledig 

automatisch) de klompvorm gekopieerd naar 

het model.   

De klompblokken gingen daarna naar de 

boormachine, die op dezelfde wijze werkte als 

de draaibank. Een model werd afgetast en één 

paar klompen werd tegelijk (bij Spekenbrink 

halfautomatisch) uitgeboord. De boren hadden 

de vorm van lepels, waarvan de randen 

vlijmscherp waren. De volgende machine sleep 

de bovenste randen bij, waarna de klompen op 

een schuurmachine mooi glad werden gemaakt. 

Nadat ze een week de kans kregen om te drogen 

werden ze eventueel gelakt en geschilderd en 

soms ook nog bewerkt met fraaie figuurtjes. 

 

De oude klompenmaker die wat in de 

werkplaats rondscharrelde vertelde me dat het 

vroeger heel wat zwaarder werk was.  

“In die tijd begonnen we ’s morgens om 5 uur 

en stopten ’s avonds pas tegen 10 uur en dan 

gingen we daarna ook direct naar bed. Het 

begon met het meest risicovolle karwei; het 

Het automatisch inboren van de klompen aan de hand 
van het model in het midden. 
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opkopen van goede bomen. Slanke wilgen en 

populieren die niet met mos begroeid mochten 

zijn waren in trek. De stapels bomen, die de 

sleper met paard en wagen naar de werkplaats 

bracht werden met de trekzaag in stukken 

verdeeld. Dat was een enorm karwei dat we 

meestal met z’n vieren, waaronder m’n vrouw, 

deden. Twee trokken aan de zaag en twee 

trokken aan touwen, die aan de andere kant van 

de zaag bevestigd waren. Twee of driemaal per 

week moest er gezaagd worden. In de winter 

waren de stammen vaak bevroren en dan 

moesten ze eerst ontdooid worden. Dit gaf extra 

moeite en kostte veel tijd, terwijl het natuurlijk 

ook geen prettig werkje was. 

Met de bijl kapten we de moten in stukken en 

de blokken werden met een blokmes tot een 

klompenmodel omgevormd. Als het model in 

ruwe vorm gereed was, moest het uitboren met 

een bodemmes en een bodemhaak gebeuren. 

Dat kostte de meeste tijd. Met kleine scherpe 

messen werd de klomp daarna bijgesneden en 

dan moest er geschuurd worden. Ook met de 

hand natuurlijk. Als alles meeliep kon je in 

anderhalf uur een paar klompen maken”. 

 

Net als bij zoveel andersoortige bedrijven moest 

het handwerk het afleggen tegen het werk van 

snelwerkende machines waardoor de nationale 

huisindustrie van klompen maken ten onder 

ging. Weliswaar verschaft ook de 

massafabricage aan vele handen werk, maar met 

het overvleugelen van het klompen makers vak 

zoals dat op het platteland werd uitgeoefend  

verdween er weer een brokje romantisch 

volksleven. Alleen in het klompenmuseum in 

Enter wordt nog tot in detail het oude 

handmatige proces getoond. 

.  

Lokale klompenmakers 
 

In Markelo waren nooit veel klompenmakers 

die full-time klompen produceerden. Wel waren 

er velen die in deeltijd als een soort huisvlijt 

klompen maakten voor een beperkte 

klantenkring zoals familie, buren en kennissen 

waarvan de klompenmaker de eventuele 

afwijkende voetkenmerken kende. De 

werkplaatsen waren afgeschermde delen in de 

boerderij of in een schuur. Toch zijn er nog 

enkele boerderijen in Markelo die met hun 

naam “De Klompenmaker” in Elsen en het 

Stokkumerbroek herinneren aan die vroegere 

ambachtslieden. Tegen het eind van de 19e 

eeuw waren er in Markelo ruim 25 personen die 

zich als klompenmaker lieten registreren. 

Opvallend veel woonden er in het Elsenerbroek 

( Assink/Bosmoat, Burgers, de Wilde, 

Ezendam, Peddemors etc.) en in het Kerspel 

Goor (Nijhuis. Slaghuis, Velthuis etc.). Velen 

van hen gingen in de loop der tijd meer de 

nadruk leggen op hun boerenactiviteiten. 

In het buurtdorp Enter was het heel anders 

gesteld. Enter was van oorsprong een dorp van 

zompenschippers, wevers en keuterboertjes. 

Daar groeide door economische 

omstandigheden gedwongen de huisvlijt van 

Het handmatig uitboren van de klompen  

De grote klomp voor het klompenmuseum in Enter 
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 klompen maken uit tot het hoofdberoep voor 

velen. Eind 18e eeuw waren er al 23 

gezinshoofden die zich beroepsmatig bezig 

hielden met het klompen maken. Samen 

produceerden ze toen al 40 000 paar klompen 

per jaar. Factoren die deze groei positief 

beïnvloedden waren de zompenschippers die 

wekelijks naar Deventer, Zwolle, Kampen en 

verder voeren en daar de klompen gemakkelijk 

konden afzetten. Ook de volop aanwezige 

wilgen en populieren die in het natte Reggedal 

welig groeiden vormden een pré. Tel daarbij het 

zeer ruime aanbod van werkzoekenden en er 

ontstond een ideale combinatie die zo’n 

honderd jaar stand hield. Eind 19e eeuw was het 

aantal klompenmakers gegroeid tot 40 bazen en 

30 knechten. 

Echter toen braken er economisch barre tijden 

aan voor Enter. De scheepvaart ging hard 

achteruit vanwege de aanleg van harde wegen 

en spoorlijnen; de huisweverij verloor het van 

de mechanisatie in de textielfabrieken en de 

landbouw leed onder goedkope graanimporten. 

De klompenmakerij bood (tijdelijk) uitkomst. 

Binnen enkele jaren waren er 200 bedrijfjes 

waarin 300 klompenmakers werkten aan een 

jaarproductie van 300 000 paar klompen. Het 

dorp Enter veranderde van schippersdorp in 

klompenmakersdorp.  

De Eerste en Tweede Wereldoorlog zorgden 

nog voor een hoogconjunctuur in Enter, doch 

vanaf 1945 daalde het aantal klompenmakers 

drastisch. 

Zoals hiervoor al aangegeven was wilgen en 

populieren hout het ideale basismateriaal voor 

populieren hout het ideale basismateriaal voor 

de klompenmaker. Voor de productie van 

klompen komt de wilg eigenlijk voor de 

populier. Wilgenhout is zacht, licht en laat 

namelijk minder water door. Wilgen bomen 

worden niet zo oud, maximaal een jaar of 

vijftig. Maar ze groeien snel. Steek een verse 

wilgentak in de grond en er komen bijna altijd 

wortels aan. 

Hoewel wilgen klompen meer gewild zijn bij de 

echte klompendragers geeft de klompenmaker 

zelf de voorkeur aan populieren klompen. Er 

zijn maar weinig wilgen te krijgen en tijdens het 

productieproces is het afvalpercentage hoger 

dan bij populieren. Ook laat het populierenhout 

zich gemakkelijker bewerken. Voor de 

klompenmaker is het ondanks de hogere 

verkoopprijs van wilgenklompen voordeliger en 

prettiger werken met populier. Toch dragen veel 

mensen liever klompen van wilgen dan van 

populieren daar deze klompen lichter van 

gewicht zijn, minder vocht aantrekken en 

daardoor langer meegaan. Turfstekers en 

anderen die vaak in vochtige grond of op natte 

grond staan geven ook de voorkeur aan 

wilgenklompen omdat deze niet zwaar worden 

door vochtopname. 

In december 1946 werden de 

distributiemaatregelen voor klompen, die 

tijdens de Oorlog in 1944 waren ingevoerd, 

weer afgeschaft. De opheffing van deze 

distributie betekende echter niet dat men toen 

onbeperkt klompen kon kopen. Er waren lang 

niet voldoende klompen om in de behoefte te 

voorzien. Door de tijdens de Duitse bezetting 

gepleegde roofbouw was de hoeveelheid 

Populieren langs de lage broekgronden 

Wilgen langs de waterkant 



Marclo’s Chronyke   16 

 klompenhout zo verminderd dat de klompen 

industrie weinig hout ter beschikking kreeg. 

De schaarste aan klompen betekende dat men 

op zoek ging naar mogelijkheden om versleten 

klompen te repareren. Vanaf 1943 werden 

versleten klompen vaak voorzien van eiken 

houten plankjes die met lijm en spijkertjes 

onder de klomp werden bevestigd. Ook werden 

de versleten zolen wel voorzien van plaatjes 

rubber die gesneden werden uit afgedankte 

banden. De klompen waren in de winter lekker 

warm. Maar als er sneeuw lag plakte de sneeuw 

onder de klompen tot er dikke hompen onder 

zaten die het lopen onmogelijk maakten. 
 

Als er tijdens de jeugdjaren onderlinge ruzies 

ontstonden waren de 

klompen geduchte 

wapens. Je kon ook 

sneller lopen zonder 

klompen en dus was 

het de kunst om onder 

het lopen de klompen 

uit te gooien. Klompen 

vraten sokken. Vooral 

wanneer je de klompen 

niet aan had om maar 

harder te kunnen lopen. 

De moeders zorgden 

gelukkig altijd dat de 

sokken de volgende morgen weer heel waren. 

De klompen zelf gingen ook geregeld stuk. 

Vader klaagde dan ook constant over de slechte 

kwaliteit van de klompen, terwijl we zelf de 

echte oorzaak van de gebroken klomp wel 

kenden 

(voetballen). 

Als de kap 

gebroken was 

werd de klomp 

zo goed 

mogelijk 

gerepareerd met 

behulp van 

ijzerdraad en 

spijkertjes. 

Wanneer de zool dun werd  kreeg je natte en 

dus koude voeten. De remedie daarvoor was dat 

men van stro zooltjes op z’n Markelo’s 

“strowiske”) vlechtte die precies in de 

betreffende klomp pasten.  

Een nadeel van het lang lopen in klompen is dat 

je enorme eeltknobbels boven op de voeten 

krijgt. Niet leuk wanneer je met blote voeten op 

een Spaans strand loopt. 

  Jan Stoelhorst 

 

~/~ 

 

kapotte klompen, 

gesneuveld bij het 
voetballen 

Versleten zool 

 

 

Dat de klomp en het gebruik ervan een belangrijke plaats innam blijkt uit 
het taalgebruik waarbij het woord klomp vaak voorkomt 
 
Nou breekt me de klomp.   Iemand is stomverbaasd. 

Met de rapklomp lopen.   Iemand die in ijltempo naar de 

    vroedvrouw loopt. 

Hij karnt de boter in een oude klomp.   Hij staat te boek als vreselijk 

    zuinig. 

Met de klompen op het ijs stappen.  Iets heel onvoorzichtigs doen. 

Door de klompen heen iets voelen.  Iets simpels begrijpen. 

De klomp uit dezelfde wilg hebben.  Men kan het goed met elkaar 

    vinden. 
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Op 1 augustus 1985 werd de school in Stokkum 

echter een echte basisschool, waar ook de vier- 

en vijfjarigen een plek moesten krijgen en 

hierin ligt één van de oorzaken van de 

problemen in de jaren daarna, want de 

aanpassing hiervoor was onvoldoende 

voor deze nieuwe situatie en daarnaast 

maakte de school vanaf dat moment 

een gestage groei door. Hier lag het 

volgende aan ten grondslag: 

• Jonge gezinnen aan de 

Twikkelerweg (De Ha) kozen na 

de invoering van de basisschool 

voor Stokkum, voorheen gingen 

de kinderen van hieruit meestal 

naar De Puntdak in Goor. 

• Vele boerderijen werden in de 

jaren tachtig omgebouwd tot 

dubbele woning of er werd 

bijgebouwd, waardoor de jeugd 

de kans kreeg in de buurtschap te blijven 

wonen en er dus weer veel jonge gezinnen 

kwamen. 

• Ook ontstond er een trek naar het 
platteland van buitenaf.  

Al sinds de invoering van de basisschool op 1 augustus 1985 werd 
er vanuit het team van de school in Stokkum meerdere malen 
gewezen op de gebreken die het toenmalige schoolgebouw 
vertoonde. Gebouwd in 1939 had dit gebouw jarenlang dienst 
gedaan als lagere school met drie groepen en was er in principe 
weinig veranderd.  

Hoe de school in 

Stokkum, 

gebouwd in 1939 

in 1998 eindelijk 

aangepast werd 

aan de eisen 

van deze tijd 

PERIKELEN ROND 

VERBOUW OBS STOKKUM 

IN 1998  

OBS Stokkum 
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 • Voor veel mensen aan de rand van het 

schoolgebied was de keuze voor de 

school in Stokkum ook een keuze voor 

een plek in de buurtschap met zijn vele 

activiteiten rond “Het Gebouwtje”. 

• Na 1993 werd dit nog versterkt door de 

komst van De Zwaluw in het dorp 

Markelo. Veel ouders van met name 

Goorseweg, 

Grotegoorsdijk, 

Endemansdijk, 

Roosdomsweg en 

Visschersdijk kozen 

toen voor de school in 

Stokkum. 

In 1985 was de enige 

aanpassing eigenlijk dat het 

buurtgebouw overdag dienst 

ging doen als speellokaal voor 

de groepen 1 en 2. Al snel 

moest deze ruimte ook voor 

allerlei andere lesdoeleinden 

gebruikt worden. En 

aangezien deze ruimte  

’s avonds (en soms overdag) 

ook door de buurt gebruikt 

werd, gaf dit de nodige 

overlast. Velen zullen zich nog de dagelijkse 

“sleepdienst” met kindertafels en –stoelen 

herinneren van klas naar gebouwtje en 

andersom.  

Maar voor een minstens zo groot deel kwamen 

de huisvestingsproblemen door het 

achterstallige onderhoud van het schoolgebouw 

waar vanaf 1939 wezenlijk niets aan veranderd 

was. Hierbij moet men vooral denken aan de 

voortdurende stank in de toiletruimtes en de 

overlast van tocht en kou in de lokalen. Kortom 

het gebouw was uitgeleefd en moest hoognodig 

gerenoveerd en uitgebreid worden. 

 

Naar een nieuwe school 

Tot september 1997 bleven deze problemen, 

ondanks wat minimale ingrepen, bestaan en 

kwam het niet veel verder dan de ambtelijke 

molen (de bureaula dus). Aan het begin van het 

schooljaar 1997-1998 kwam daarin 

verandering. Tijdens de informatieavond voor 

groep 6/7/8 was het weer abominabel en was dit 

vooral aan de raamkant van het klaslokaal zeer 

goed merkbaar. Dit ontlokte Henk “van de 

Baas” Schreurs de vraag of dat altijd zo was. En 

aangezien toenmalige directeur, Henk Bomhof, 

dit alleen maar kon beamen, sprak Henk 

Schreurs toen de legendarische woorden:  

“ Dan goa’k d’r mon hen”. 

Daarmee doelde hij op de 

verantwoordelijke mensen bij 

de gemeente. 

Welke wegen Henk de 

volgende dag bewandeld 

heeft, zal altijd wel een 

geheim blijven, maar feit is 

dat aan het begin van het 

schooljaar 1998-1999 

Stokkum beschikte over een 

volledig gerenoveerd en 

vernieuwd schoolgebouw, 

toegerust voor de toekomst. 

Tijdens de verbouw, waarbij 

de school verder ging in een 

aantal noodlokalen op het 

schoolplein, bleef eigenlijk 

alleen de karakteristieke 

voorgevel bewaard en ontstond daarachter een 

geheel nieuwe school met een nieuw lokaal 

voor de kinderen uit groep 1/2, een speellokaal, 

een lokaal op de eerste verdieping en de 

hoognodige extra ruimtes voor de individuele 

leerlingenzorg. Hierbij mag zeker de grote inzet 

van de toenmalige ouderraad en het team niet 

onvermeld blijven. Dit betrof zowel het 

meedenken en meebepalen van de inrichting als 

het verlenen van hand- en spandiensten. 
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Kenmerkend zijn hierbij de woorden van een 

stagebegeleider van Hogeschool Saxion uit 

Deventer:  

“ Komend vanaf de A1 nader je Markelo via 

een saaie weg met alleen een zandwinning als 

herkenbaar punt. Vervolgens sla je midden in 

Markelo rechtsaf richting Lochem en even 

later rijd je een prachtig glooiend gebied 

binnen. Eenmaal over de eerste heuvel, ga je 

links richting Stokkum en arriveer je in een 

authentiek dorpsgezicht. Als je dan even later 

parkeert bij de school, denk je, “wanneer 

komen Ot en Sien naar buiten”. Maar als je 

dan de school binnen stapt wordt de verbazing 

nog groter en waan je je opeens in de  

21e eeuw.”  

 

Gemeentelijke perikelen 

Vanuit onafhankelijk oogpunt lijkt 

bovenstaande nogal snel en gladjes te zijn 

verlopen, maar niets is minder waar. Op 

politiek gebied heeft dit binnen de gemeente 

heel wat stof doen opwaaien en heeft mede 

geleid tot het aftreden van de toenmalige 

wethouder B.J. Bussink.  

Hieronder zal ik  proberen e.e.a. in 

chronologische vorm weer te geven. 

In november 1997 wordt er door de raad in 

eerste instantie een bedrag van 1,1 miljoen 

gulden beschikbaar gesteld voor de verbouw 

van de school in Stokkum en wordt de firma 

Vaessen uit Raamsdonksveer aangesteld als 

hoofdaannemer. Dezelfde firma was even 

daarvoor ook verantwoordelijk geweest voor 

de verbouw van het zwembad, waarbij de 

begroting nogal ruim overschreden werd. 

Tevens werd in december 45.000 gulden 

beschikbaar gesteld voor een noodvoorziening 

op het schoolplein. 

De Markelose aannemers waren door deze 

gang van zaken op zijn zachtst gezegd “not 

amused”  en direct na de keuze voor de firma 

Vaessen ontstond er een discussie tussen 

gemeente, met name wethouder B.J. Bussink 

en de OVM en dan met name de aannemers 

over de aanbesteding van het project.  

In de Tubantia van 13 december 1997 werd 

toen gesproken van “een soms vermakelijk, 

soms bedenkelijk steekspel”. In dezelfde krant 

van 17 december doet de toenmalige voorzitter 

van de OVM, Jan Krabbenbos, de volgende 

uitspraak: “De Markelose bouwwereld is er 

ingeluisd”. Hierover worden in de raad vragen 

gesteld door Dhr. H. Vincent, raadslid namens 

Gemeentebelangen.  

N.a.v. deze vraag geeft de wethouder aan over 

de aanbesteding altijd open kaart gespeeld te 

hebben t.o.v. de gemeenteraad en dat daar de 

beslissing genomen is om te handelen zoals 

afgesproken.  

Wat er zich verder allemaal heeft afgespeeld 

zal altijd wel wat mistig blijven, maar wel 

kunnen we het volgende constateren: 

- Deze kwestie mede heeft veroorzaakt 

dat er een verwijdering ontstond tussen 

de beide coalitiepartners in de raad, 

t.w. de VVD en Gemeentebelangen en 

dit heeft zelfs geleid tot een breuk 

tussen beide partijen.  

- Het zelfs mede heeft geleid tot het 

afscheid van B.J. Bussink als 

wethouder. 

- Bij de verbouw van de school in 
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 - Bij de verbouw van de school in 

Stokkum zijn naast de firma Vaessen 

alle Markelose aannemers als 

onderaannemer betrokken en bleef 

alles toch binnen het budget. Gelukkig 

was de term “bouwfraude” toen nog 

niet bekend. 

- Tijdens de schoolrevue van dat jaar, 

onder de titel “De Schaftkeet”, werden 

alle perikelen nader en vooral ludiek 

belicht 

- En het belangrijkste: De nieuwe school 

in Stokkum werd aan het begin van het 

schooljaar 1998-1999 in gebruik 

genomen en op 15 oktober 1998 was 

de officiële opening. De jaren daarna 

waren jaren van grote bloei en dit 

leidde in februari 2004 zelfs tot het 

verwelkomen van de honderdste 

leerling en nog een extra tijdelijk 

lokaal voor de bovenbouw. 

 

Helaas ontkomt ook Stokkum niet aan het 

landelijk verschijnsel van krimp van het aantal 

leerlingen en telt de school momenteel  

ongeveer 35 leerlingen. Een verdere daling 

van dit aantal zou in de toekomst een 

bedreiging kunnen vormen. Dit zou voor de 

buurtschap een enorme aderlating van de 

leefbaarheid zijn. Gelukkig heeft het bestuur 

van de school, de stichting Openbaar Primair 

Onderwijs (OPO) Hof van Twente ervoor 

gekozen de kleine scholen zo lang mogelijk in 

stand te houden, maar inmiddels is het 

verdwijnen van de scholen in Markvelde en 

Deldenerbroek om dezelfde reden een teken 

aan de wand. 

Ook schuilt er een ander gevaar in deze 

terugloop en dat is de schoolkeuze die ouders 

voor hun kind maken. Vroeger was het de 

meest normale zaak dat de kinderen naar de 

dichtstbijzijnde school gingen, maar in deze 

tijd wordt er veel bewuster gekozen, waarbij 

vooral de groepsgrootte een belangrijke rol 

speelt. Kortom veel ouders wonen wel graag 

landelijk, maar zien hun kind(eren) niet 

opgroeien in een jaargroep van 1, 2 of 3 

leerlingen. Afstand speelt daarbij geen enkele 

rol meer.  

Wel doet de school in Stokkum er alles aan 

zich als een unieke locatie voor 

basisonderwijs te profileren in de hoop het tij 

te kunnen keren. Hierbij wordt vooral het 

accent gelegd op een gezonde “groene” 

ontwikkeling van de leerlingen binnen een 

ecoschool. Hierbij speelt zowel de 

samenwerking met Stichting het Gebouwtje 

(de buurtschap) als de inrichting van de 

unieke buitenlocatie een belangrijke rol. Ook 

het feit dat sinds 8 juni 2020 er naast de 

school ook de (BSO) “Bij Lotje” gevestigd is, 

maakt de keuze voor de school in Stokkum 

een stuk aantrekkelijker. Zo hoopt men ook 

kinderen van buiten het eigenlijke 

schoolgebied te mogen ontvangen. Eigenlijk 

een belangrijke vorm van omdenken dus. 

Maak van de bedreiging een nieuwe kans. De 

eerste tekenen zijn er al. 

Daarnaast is de bouw van een tiental 

woningen en de komst van jonge gezinnen op 

korte termijn belangrijk voor de school.  

~/~ 

Afscheid groep 8 in 2021 
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Wie heeft zich 
ooit afgevraagd 
waarom de 
kerkklokken 
luiden? We zijn er 
zo aan gewend, 
we horen het 
haast niet meer, 
of vergis ik me?  

De klokken in de  
toren van de  
Martinuskerk 

Voor de Reformatie werden kerkklokken geluid als oproep tot gebed, maar na 
de Hervorming werd het veeleer om de dagindeling te duiden. Het tijdluiden: 
‘s morgens vroeg, het middaguur en het einde van de werkdag de 
zogenaamde “papklok”.  

Ook wordt er geluid 

als er iemand “ut de 

tied ‘ekomen” is en 

bij een begrafenis, 

om de overledene 

waardig uitgeleide 

te doen naar de laat-

ste rustplaats.  

En natuurlijk wordt 

er geluid voor het 

begin van de kerk-

dienst op zondag, 

om de mensen op te 

roepen tot deelname 

aan de eredienst. En 

voor dat gelui zijn 

er drie klokken in 

de toren opgehan-

gen. Vroeger wer-

den die met de 

hand geluid 

door aan grote 

touwen te trek-

ken.  

Omdat de klok-

ken nogal zwaar 

zijn, zijn ze in 

een schommel 

opgehangen en 

wel zo dat het 

zwaartepunt 

dicht onder het 

schommelpunt 

ligt, anders is de 

klok nauwelijks 

in beweging te 

krijgen en zou 
klokluiden, zoals het vroeger ging, nu gaat dat elektrisch 
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 de slingering 

de toren te 

zwaar belasten. 

Tegenwoordig 

gaat dat klok-

luiden veel  

gemakkelijker: 

een schakelaar 

omzetten en 

een elektro-

motor doet het 

werk.  

Van de oude 

kerk weten we 

helaas niet  

zoveel, maar  

stellig heeft die ook een of meer klokken  

gehad. In 1730 woedde er een grote brand in 

Markelo, Ook de kerk ging in vlammen op. En 

in de toen nieuw gebouwde kerk waren nieuwe 

klokken nodig. Het heeft jaren geduurd voor er 

voldoende geld was om nieuwe klokken te  

laten gieten. Dat gebeurde in die tijd meestal 

ter plaatse. Daarom kent Goor nog de 

“Klokkenkamp”. Klokkengieter Konink was in 

die tijd in de buurt aan het werk en zo werd 

hem de opdracht gegeven om ook voor Marke-

lo nieuwe klokken te gieten. Dat was jaren na 

de ramp, pas in 1937 was er geld genoeg. 

Eén van die klokken laat zijn geluid nog steeds 

over Markelo horen. Eigenlijk is dat een won-

der. Want .… in 1943 roofden de Duitse bezet-

ters de klokken om er munitie van te maken. 

Van die klokkenroof is de administratie nog 

beschikbaar, zie kader  

Uit de Klokkenvordering 1942-1943 van Van Nieuwenhoven (inventarisatie verricht in      
opdracht van het Rijksbureau voor de Monumentenzorg, in samenwerking met de  
Nederlandse Klokken- en Orgelraad, gekoppeld aan de administratie van de firma  
P. Meulenberg te Heerlen in opdracht van de Duitse bezetter). 
 
Gemeente Markelo. Hervormde Kerk. (Rn is registratienummer, Ug is de datum waarop de 
klok is uitgetakeld en Vv is de plaats waar de klokken werden verzameld vóór verzending 
naar Duitsland)  
  
I. Gt. Konink, Gj.: 1737. Dm: 116 cm. Gw: 806 kg. Rn: 8-A-65. Ug. 19-3-1943. Vv: Meppel 
Opschrift: CASPARUS KONINK ME FECIT MDCCZZZVII. De N in het opschrift staat in 
spiegelbeeld  
 
II. Gt. Konink. Gj.: 1737. Dm: 94,5 cm. Gw: 584 kg Rn: 8-A-656 Ug. 19-3-1943. Vv: Mep-
pel Opschrift: CASPARUS KONINK ME FECIT MDCCZZZVII.  
 
III. Gt. Konink. Gj.: 1737. Dm: 131,5 cm. Gw: 1240 kg Rn: 8-C-59.P. Ug. 19-3-1943. Vv: 
Meppel Opschrift: CASPARUS KONINK ME FECIT MDCCZZZVII. SOLI DEO GLORIA 
De N in het opschrift staat in spiegelbeeld  

Hanna van Derk Jan Koelert 
(Hanna Elkink) bij de uit de toren 

gehaalde klokken in 1943 

Jan van Hein (Dollekamp) bij de uit de toren 

gehaalde klokken in 1943 

MDCCXXXVII = 1737 
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 Na de oorlog werd de grote klok terug gevon-

den! Maar de twee kleine klokken waren defi-

nitief verloren, er moesten nieuwe gegoten 

worden, dat gebeurde in 1950 in opdracht van 

de burgerlijke gemeente Markelo. Voor de 

Franse tijd was de toren, als deel van het kerk-

gebouw, eigendom van de kerk, van de kerke-

lijke gemeente, en had de kerkvoogdij de zeg-

genschap over gebouw en toebehoren, maar na 

Napoleon was de toren eigendom van de  

burgerlijke gemeente, kerktorens hadden vol-

gens Napoleon meer te betekenen voor het  

leger dan voor de kerk. Het is dan ook het ge-

meentebestuur dat de bestelling deed bij de  

firma Concordia in Midwolda.   

De grote oude klok heeft een diameter van  

bijna 132 cm. De twee klokken uit 1950  

hebben een diameter van resp. 117 cm en 95 

cm. De grondtoon van de klok van 117 cm  

verschilt een halve toon met die van de grote 

klok en het verschil tussen de twee nieuwe 

klokken is een hele toon; dat is volgens de  

kenners van torenklokken tamelijk uitzonder-

lijk. Er is dan ook enige briefwisseling tussen 

gemeenteraad en Concordia geweest over de 

toonzetting en die heeft geleid tot vertraging, 

aanvankelijk zouden de klokken in 1949 klaar 

zijn, maar het werd een jaar later. 

Ook op de nieuwe klokken staan  

teksten. Daarvoor was een oproep gedaan in de  

gemeente en er werden diverse teksten aange-

leverd. Daaruit zijn er twee gekozen: 

 

Mijn plicht vervul ik voor het heden 

Ik vervang de klok van het verleden  

Maar wat de toekomst brengen moge  

Weet alleen de aller Hoge  

 

Als stoere wachter in de toren 

Ben ik voor Markelo herboren 

     Henk Zomer 

   ~/~ 

     

De nieuwe klokken van 1950  
v.l.n.r.: gemeentesecretaris A.P. Numans, burgemeester de Beaufort, gemeente-architect Chr. Aarsen 
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 Bedelbrieven na brand, 1730-1737 

Den 31 july 1730 

Edelmogende Heeren Ridderschap en Steden de 

Staeten der provintie van Overijssel Vaeders des 

Vaederlands ende voetster Heeren van Godts 

kercke. 

Mijn Heeren,  

De kerckenraed van Marckelo versoeckt verloff 

om met dit haer smeeckschrift te mogen naederen 

tot de tafel van u edelmogende en voor u edelmo-

gende open te leggen dien swaeren ramp die onse 

kerckdorp Marckelo op den 26 july deeses jaers 

1730 getroffen heeft door een onverhoopte hevige 

brand, waerdoor in een korte tijd niet alleen ten 

eenenmael verslonden sijn twintig huisen en ses 

schuiren, sonder dat die ongeluckige yets van aen-

gelegentheyt uyt haere huisen hebben kunnen ber-

gen, maer waerdoor oock kerck en school veel 

sijn beschaedigt ende de toorn geheel aff en uyt-

gebrand is, soo dat oock de klocken mede sijn ter 

nedergestort, in stucken gevallen ende ten eenen-

mael onbruickbaer gemaeckt. 

Dewijl nu onse gemeente niet in staet is om dien 

schaede aen kerck, toorn, school en klocken ver-

oorsaeckt wederom te herstellen off oock yets van 

consideratie toe te brengen tot soulaes van die 

ongeluckige die door dien brand haere huisen en 

welvaeren verloren hebben, soo vinden wij ons 

ten uyttersten genootperst in deesen dringenden 

nood onse toevlugt te nemen tot u edelm. met on-

derdaenigst versoeck dat u edelm. als vindende 

hier het regte voorwerp van waere barmhertig-

heyt, haere herten en handen gelieven te ontslui-

ten en volgens haere nood ondersteunt mogen 

worden en die geleden schaede merckelijck gere-

pareert ende vergoedet. 

Het welck doende sullen uw edelmogende een 

werck van barmhertigheyt doen hetwelck Gode 

ten hoogstens sal aengenaem sijn en geensins on-

beloond sal blijven. 

Samuel Sertorius pastor 

Willem Welmers als olderynck 

Jan ten Heckhuis als olderinck 

Jan Dickiinck als ouderlynk 

Wolter Snellynck als diajaeken 

Egbert Roesynck als diaken  

 

Den 4 july 1737 

Edele Mogende Heeren Mijn Heeren Ridderschap 

en Steden de Staten van Overijssel. Vertonen met 

het uitterste respect die ingesetenen van drie boer-

schappen als Markel, Stockum en Herke en dorp 

Diepenheym, alle behoorende zijnde onder die 

karke van Markelo, hoe dat op des 26 julius 1730 

tot Markelo het houdwerk van den tooren aldaar 

te groonde toe is afgebrant waar door die klocken 

en het klockenslag alle te samen te niete zijn ge-

gaan of dan gebrooken, soo dat wij van den tijd 

af, dat nu soo na bij seven jaar geleden is dat men 

sonder geluyt des sondages te karken heeft moe-

ten gaan omme Godes woort te hooren, soo dat 

die veere af gelegene niet op bequame tijd te kar-

ken heeft kunnen komen, den eenen kome te vrog 

en den anderen te laate, omme dat niet en is daar 

op tijd na kan gereguleert worden en verders soo 

heeft men die dooden ten karckhoove moeten 

brengen zonder eenig geluyt dat anders op alle 

plaasen gebruykelijck is geluyt te worden wanner 

een doode ten karckhoove gebraght worde. 

Soo is onser aller oortmoedigste en onderdanigste 

versook dat u eeldel mogende gelijven moghten te 

rekommedeeren aen die Heeren arfgenamen van 

die voernoemde boerschappen, dat moghten heb-

ben te fourneren, dat uyt die gemeentens soo vee-

le moghten verkoopen waarmede den tooren en 

kloockens in staat konde gebraght worden omtrent 

als van te vooren geweest zij, of soo het u edele 

mogende gelijven mogen.  

Het welcke doende. 

Jan Menderinck, Egbert Roesynck 

Arent Lamtinck, Jan Smitmans 
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In de tijd van de Bataafse 

Republiek en het Franse 

bestuur ging de overheid 

zich veel nadrukkelijker 

dan voorheen bemoeien 

met het economisch leven, 

waaronder de landbouw. 

In 1800 werd de 

doopsgezinde predikant 

Jan Kops benoemd tot 

"Commissaris van de 

Zaken van den 

Landbouw". Kops ondernam met de "Agent van 

Nationale Oeconomei" Johannes Goldberg een 

Staat van vruchtbomen, 
ontvangen van de 
Overijsselsche 

Vereeniging tot 
ontwikkeling van de 
Provinciale welvaart, en 
gratis uitgedeeld in de 
gemeente Markel in het 

najaar van 1844                                           

Overijsselsche 
Vereeniging tot 
ontwikkeling 
der Provinciale  
Welvaart  

Voorgeschiedenis 

In de loop van de 18e eeuw werden tal van 

organisaties opgericht die zich het bevorderen 

van de welvaart van het land en de 

ontwikkeling van de bevolking ten doel stelden. 

De initiatieven hiertoe kwamen meestal voort 

uit de gegoede burgerij. Zo werd in 1777 in 

Haarlem de "Oeconomische of Huishoudelijke 

Tak der Hollandsche Maatschappij der 

Wetenschappen" opgericht. Deze instelling 

hield zich o.a. ook met landbouwvraagstukken 

bezig. 

Bij onze zoektocht in de archieven vonden wij de volgende lijst:                           

Staat van vruchtbomen, ontvangen van de Overijsselsche 
Vereeniging tot ontwikkeling van de Provinciale welvaart, en 
gratis uitgedeeld in de gemeente Markel in het najaar van 1844. 
Deze lijst bevat de namen van personen, de namen van de 
huizen die deze personen bewonen en de namen van de bomen. 
Deze staat vindt u hieronder vermeldt. Opmerkelijk zijn de namen 
van een aantal vruchtbomen die al lang in de vergetelheid zijn 
geraakt. Allereerst een korte uiteenzetting over het ontstaan van 
bovengenoemde vereniging. 

Jan Kops 
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 reis van vijf maanden door 

het land om zich o.a. van 

de toestand waarin de 

landbouw verkeerde, op de 

hoogte te stellen. Op 

aanraden van Kops ging 

raadspensionaris 

Schimmelpenninck in 

1805 over tot het 

instellen van 

"Commissiën van 

Landbouw". In iedere provincie kwam zo'n 

commissie. 

Ook na afloop van de Franse tijd bleef deze 

overheidsbemoeienis met de landbouw, hoewel 

op bescheidener schaal. De "Commissiën van 

Landbouw" bleven bestaan en moesten 

voortaan nauw samenwerken met het 

provinciaal bestuur. 

In het kader van het tegen het midden van de 

19e eeuw steeds sterker opkomende liberalisme 

nam de kritiek op de niet aan het particulier 

initiatief ontsproten en nog uit de tijd van de 

Bataafse Republiek daterende "Commissiën van 

Landbouw" sterk toe. In het politieke en 

economische klimaat van het midden van de 

19e eeuw pasten veeleer door particulieren 

opgerichte en geleide landbouworganisaties 

welke geen verantwoording hadden af te leggen 

aan provinciale of landelijke overheden.  

In 1837 werd in de provincie Groningen het 

"Genootschap ter bevordering der Nijverheid" 

te Onderdendam opgericht. Behartigde dit 

genootschap nog niet uitsluitend de belangen 

van de landbouw, de in 1843 opgerichte 

"Zeeuwse Landbouw Maatschappij" deed dat al 

wel. Laatstgenoemde vereniging werd dan ook 

het voorbeeld voor de andere provinciale 

landbouwverenigingen. Opmerkelijk was dat in 

Gelderland het initiatief tot het oprichten van de 

"Geldersche Maatschappij van Landbouw" in 

1844 werd genomen door enkele leden van de 

"Commissie van Landbouw" in die provincie, 

die onderkenden, dat de opheffing van de 

"Commissiën" nabij was wegens uitputting van 

het "Fonds voor de Landbouw". Tal van 

provincies volgden spoedig en kregen nog in de 

jaren '40 een eigen landbouwmaatschappij. 

Overijssel bleef achter. Wel was in deze 

provincie in 1841 de "Overijsselsche 

Vereeniging tot ontwikkeling der Provinciale 

Welvaart" opgericht, maar dit was nog geen 

specifieke landbouwvereniging, ook al deed zij 

het nodige voor de landbouw. 

De eerste poging om in 
Overijssel een 
landbouwmaatschappij op te 
richten 

In 1851 werd op initiatief van het departement 

Deventer van de "Maatschappij tot bevordering 

der Nijverheid" opgericht de "Overijsselsche 

Maatschappij ter bevordering van Landbouw, 

Tuinbouw en Veeteelt". Bij het oprichten van 

deze Maatschappij zullen ongetwijfeld de in 

andere provincies opgerichte Maatschappijen 

als voorbeelden hebben gediend. Toen mr. 

J.P.G. Moorrees, lid van het hoofdbestuur, op 

de elfde algemene vergadering op 4 en 5 

september 1861 in een rede ter gelegenheid van 

het tienjarig bestaan van de Maatschappij 

terugkeek op de motieven die destijds aan de 

oprichting ten grondslag hadden gelegen, 

noemde hij het feit, dat menigeen rond 1850 

van oordeel was, dat de provinciale 

"Commissiën van Landbouw" vervangen 

moesten worden door "iets anders, meer 

overeenkomstig de nieuwere begrippen van 

zelfhulp en onafhankelijkheid". 

   
         ~/~ 

Johannes Goldberg 

Princesje noble 
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Namen van personen 

Hend. Lohuis 

Jan H. Stokkentreef 

G. Benthem 

Idem 

Jan W. Stegeman 

Idem 

G.H.Bouwhuis 

W. Sligman 

Mannes Tijman 

Teunis Volriet 

Idem 

Wed.Herm.Traast 

A. Leeftink 

Jan Klumpers 

Derk Maag 

J.H.Nijland 

Arend Rommeler 

Hendrik Hubert 

Jan Kuipers 

Jan Wolthuis 

G.J.Ebbekink 

J.H.Leeferink 

Harmen Oosterveld 

Jan Fokkers 

J.H.Ebbekink 

G.J.Breukink 

Idem 

Jan en Tije 

J.Klein Twennaar 

J.W.Paalman 

Namen der hujizen 

Niewe Slagter 

Stokkentreef 

Kostershuis 

Idem 

Vedders 

Idem 

Goedkoop 

’t Kuipers 

Strikjans 

Plasman 

Idem 

Traasthutte 

Kamerling 

Citadel 

Kraaijenzang 

Nijlands 

Kraaijnzangsweide 

Nieuwe Kappe 

Brinkers 

Snijderskamp 

Pongershutte 

Endemanshutte 

Aan den Dijk 

De Potsche 

Ebbekinkshutte 

Kurasjiers 

Idem 

Munsterjan 

Koekoek 

De Potsche 

Namen der vruchtbomen 
 
Zoeten Steenappel 

Dubbele Paradijs 

Zoeten Renet 

Dubbele Paradijs 

Princese noble 

Renet d’or 

Bosdorfen 

Zuren Renet 

Huisman 

Belefleur 

Zoeten Renet 

Winterbloemzoet 

Zuren Renet 

Zuren Renet 

Bosdorfer 

Grauwe Ribbelink 

Winterbloemzoet 

Herfstbloemzoet 

Winterbloemzoet 

Blankzoet 

Princesje noble 

Grauwe Zuren Renet 

Grijze Ribbelink 

Stripelinger 

Zoeten Renet 

Grauwe Ribbelink 

Winterbloemzoet 

Stripelinger 

Kuilenburgerroodje 

Princesje noble 

Staat van vruchtbomen 

Buurtschap Markelo 
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 Jan Albert Oonk 

Jan Albert Oonk 

G. ter Welle 

G.H.Lodeweges 

Idem 

Hendrik Nijmeijer 

J.H.Klein Zandvoort 

Lammert Wonnink 

A.J.Lodeweges 

Idem 

Jannes Tempelman 

Idem 

Hendrik Nijmeijer 

 

Buurtschap Stokkum 

Herm. Vlogtman 

Wed. G.J. Kosters 

Hendrik Kevelham 

 

Buurtschap Herike 

H.J.Holstege 

Wed. H. ter Welle 

G.J.Schreurs 

H. Oldenhof 

H. Bouwhuis 

Hendrik Reinds 

G.J.Potman 

Derk Knopers 

 

Buurtschap Elsen 

Jan Nijveld 

Wed. H. Vosgezang 

Jan Oolbekkink 

 

De Potsche 

De Potsche 

Zandjans 

De Poppe 

Idem 

Haarhendrik 

Koekoek 

Kemkesmaat 

Kemkesmaat 

Idem 

Damshutte 

Idem 

Haarhendrik 

 

 
De Vlugt 

Bleekers 

Bungelers 

 

De Leemkule 

Welle 

Hansjans 

Oldenhof 

Kubbeu 

Reinds 

Heuten 

Hoeshutte 

 

 

Nijveld 

Zwoverink 

Oolbekkink  

Dubbele Paradijs 

Herfst Bloemzoet 

Grijze Ribbelink 

Herfstbloemzoet 

Blankzoet 

Winterbloemzoet 

Kuilenburgerroodje 

Graauwe Ribbelink 

Stripelinger 

Bosdorfer 

Bellefleur 

Huisman 

Zuren Renet 

 

 
Bosdorfer 

Huisman 

Grauwe Ribbelink 

 

Stripelingen 

Grauwe Ribbelink 

Grauwen Ribbelink 

Grauwe Ribbelink 

Grauwe Ribbelink 

Zoeten Steenappel 

Kuilenburgjeroodje 

Zoeten Steenapel 

  

 

Grijze zure Renet 

Grauwe Ribbelink 

Bellefleur 

  



Marclo’s Chronyke   29 

 

Samen spelen 

Samen lachen 

Samen genieten 

Markelo op zijn best 

 

GROTE REVUES 

Loat ma kom’n 
 

De eerste revue werd in november 1969 geor-

ganiseerd door De Fanfare t.g.v. hun 35 jarig 

bestaan. De teksten en ook de regie waren van 

de hand van Freddy Ikink uit Laren. In deze 

revue vormde voor het eerst het wel en wee 

van de familie Tosseman de rode draad. De 

hoofdpersonen waren Tossenbeernd (Johan “ 

van de Slager” Dollekamp), Mina (Mina Klein 

Legtenberg) en Gert (Gerrit Kooymans). 

 

~/~  

Vanaf 1969 zijn er in Markelo een viertal grote revues ten tonele 
gebracht. Ondanks het feit dat de organisatie van de eerste drie 
bij één vereniging lag, toonden deze revues de grote 
samenhorigheid binnen de Markelose gemeenschap. Bij alle vier 
werd door leden van vele andere verenigingen enthousiast en 
belangeloos meegewerkt. Deze vier revues kregen de volgende 
titel mee: 
• Loat ma kom’n in 1969 
• ’t Is Leefebrieje in 1976 
• Waarachtig ’t is 80 in 1980 
• Millennium revue “Wham, tussen toen en straks” in 2000 
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voor het eerst verzorgd door Hendrika 

Nijenhuis-Hargeerds. Maar ondanks deze 

wijziging bleven de belevenissen van de familie 

Tosseman de rode draad vormen van de revue 

en waren de hoofdrollen wederom in handen 

van dezelfde mensen die hier ook al in 1969 

voor tekenden, net zoals de mensen van de 

decors, licht en geluid. Het orkest stond o.l.v. 

Cor Tosseram uit Hengelo en bestond verder uit 

Ari Blankenstijn, Wim Koldewijn en Hennie 

Altena. De volgende passage uit de krant n.a.v. 

de première geeft het succes van deze revue 

goed weer: “De première werd een eclatant 

succes, tot in alle details verzorgd, spontaan en 

tegelijkertijd doordacht.” 

In principe waren er zes uitvoeringen gepland, 

maar deze 

waren op de 

dag van de 

voorverkoop 

(31 januari 

1976) binnen 

twee uur 

uitverkocht. Dit 

hield in dat er 

drie extra 

uitvoeringen 

kwamen en dat 

in totaal zo’n 

2800 mensen 

genoten van ’t 

Is Leefebrieje. 

In deze revue bleek dat Hendrika wel zeer 

Locatie was zaal Hargeerds (De Kroon) en in 

eerste instantie waren er vier uitvoeringen 

gepland, maar dit werden er acht met in totaal 

ronde de 2500 bezoekers. Dat dit festijn 

gedragen werd door de gehele Markelose 

bevolking, bleek wel uit het feit dat er zelfs 

een winkeliersactie voor entreekaarten op 

touw werd gezet. Ook de reacties achteraf 

waren lovend, geuige deze reactie van één 

van de  bezoekers: “”Als ze opnieuw waren 

begonnen, was ik weer blijven zitten”. 

De decors waren van de hand van Henk 

Leeftink, het orkest stond o.l.v. Wim 

Koldewijn en Dick Roessink was 

verantwoordelijk voor licht en geluid. Dhr. 

Lucks uit Deventer had de leiding over de 

dansgroep.  

Dat uit de zanggroep, die onder leiding stond 

van Mevr. Van Veen-Rotgans in 1970 het 

Markelo’s Mannenkoor ontstaan is, mag 

zeker niet onvermeld blijven. Net als het feit 

dat Jan van de Berg toen aangesteld werd als 

vaandeldrager, hetgeen voorzitter Willem 

Nijenhuis de opmerking ontlokte dat nu bijna 

alles nieuw was, nl. het vaandel, de 

vaandeldrager, de  uniformen en vele 

instrumenten. 

 

‘t Is Leefebrieje 

Deze revue werd wederom georganiseerd 

door De Fanfare en was eigenlijk een wat 

verlate viering van het 40 jarig bestaan en 

wederom was zaal Hargeerds  de locatie. De 

uitvoeringen vonden plaats in februari van 

1976. De regie en de tekst werden deze keer 

V.l.n.r.: Hennie Altena, Ari Blamkenstijn,              

Wim Koldewijn en Cor Tosseram 
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 treffende liedjes  kon schrijven. Wie herinnert 

zich niet “Het Dorp” met een tekst over ons 

mooie Maarkel en gezongen door Herman 

Hellinga of het lied “As ut in vrogger tied 

karmse was”. 
 

Waarachtig ’t is tachtig  
 

Veel was hetzelfde. Hendrika Nijenhuis-

Hargeerds was weer verantwoordelijk voor 

tekst en regie en ook deze keer vormden de 

verwikkelingen binnen de familie Tosseman 

de leidraad. Wel was er duidelijk spraken van 

een aanpassing aan deze tijd. De levenssfeer 

van die jaren stond centraal met thema’s als 

feminisme, partnerruil, vrijgezellenprobleem, 

bouw in Beusbergen. Het geheel was 

gesitueerd rond de boerderij van de familie 

Tosseman, waar middels de ontwikkeling van 

een boerderijcamping de moderne tijd zijn 

intrede had gedaan.  

Veel was er ook anders. De organisatie was dit 

keer in handen van huisvrouwenorkest  “ De 

Klinkende Pannen”. Dit t.g.v. hun 10 jarig 

bestaan en de locatie was De Haverkamp.  

Dat het geheel bleek wel uit het verslag in 

Tubantia. Deze sprak van: “Een 

spraakmakende melange van heden en 

verleden; van nostalgisch achterom kijken en 

onvervaard de realiteit onder ogen zien.” 

Gelukkig was de belangstelling weer heel 

groot.  Naast de vier geplande avonden 

kwamen er 2 extra avonden, zodat er in totaal 

zo’n  2800 bezoekers geteld konden worden. 

Voor burgemeester van Schaijck was het een 

geweldige binnenkomer. Aangezien hij vanaf 

1 januari 2000 al wel in Markelo werkzaam 

was, maar nog niet hier woonde, was hij ten 

tijde van de revue in de kost bij De 

Haverkamp. Dit leidde  na elke uitvoering  

veelal tot een gezellige nababbel onder het 

genot van een lekker glaasje. 

Ook vanuit deze revue zijn enkele liedjes als 

evergreen blijven hangen. Zo zijn “Het 

Slachtlied” en  

“ ’t Oale Boern” voor de eeuwigheid 

vastgelegd op cd’s van “De Grosmeijers” en “ 

De Maarkelmennekes”. Het volgende 

gevleugelde gezegde werd in deze revue 

geïntroduceerd: “”In Maarkel haal-ie bie de 

slager bier, iej de bakker en televesie, bie de 

smid een saté en de köster is upperman. 

 

Millennium revue  

Onder de subtitel “ Wham, tussen toen en 

straks” werd deze revue in januari 2000 t.g.v. 

de eeuwwisseling  ten tonele gebracht. Deze 

keer tekenden De Fanfare, Het Markelo’s 

Mannenkoor, de PJGO, De Folkloristische 
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Vereeniging en Bilderdijk samen voor de 

organisatie. Tekst en regie waren ook deze 

keer van Hendrika Nijenhuis-Hargeerds, maar 

deze keer stonden de families Kosman en 

Weernink centraal. 

Het best kunnen we deze revue karaktiseren 

met de woorden van Paul de Jong, recensent 

van Tubantia: 

“ Deze revue is een mijlpaal in de historie van 

Markelo. Een markant moment om te laten 

zien wat Markelo is, hoe er gedacht en geleefd 

wordt en om te getuigen van de saamhorigheid 

binnen deze gemeenschap. De 

Millenniumrevue “Whamm”, misschien wel 

het meest creatieve “ei”  van Hendrika 

Nijenhuis-Hargeerds.” 

Voor Hendrika was bij deze revue haar zoon 

Johan Nijenhuis een uitstekend klankbord. 

Johan is nu al jaren een bekend regisseur van 

meerdere tv-series en speelfilms. 

De muzikale begeleiding was deze keer in 

handen van het orkest Twilight toen o.l.v. 

Henk Olijdam. Tijdens de 6 uitvoeringen werd 

deze revue bezocht door 3000 mensen. 
 

Nog meer Hendrika 

Naast deze vier grote revues heeft Hendrika 

Nijenhuis-Hargeerds enorm bijgedragen aan 

het toch al rijke Markelose culturele leven en 

doet dit tot op heden nog steeds.  

Veelal was dit t.g.v. diverse jubilea van 

Markelose verenigingen, zoals Vrouwen Van 

Nu, Het Markelo’s Mannenkoor en 

Rederijkerskamer Bilderdijk.  

Ook schreef ze prachtige dialectteksten voor 

diverse muziekgroepen en artiesten. Onder 

andere voor Het Brookduo, De Maarkel-

mennekes en De Grösmeijers. Een mooi 

voorbeeld hiervan is De Jach Is Lös van  

Het Brookduo, dit werd zelfs de titel van hun 

eerste cd. 

Ook schreef en schrijft ze spontaan liedteksten 

over actuele onderwerpen die haar bezig 

hielden en houden. Denk hierbij aan de 

gemeentelijke herindeling en de dreigende 

sluiting van het zwembad. Eén van haar laatste 

creaties op dit gebied is Ode Aan De Hof Van 

Twente. Eric Dollekamp zorgde hier voor de 

muzikale uitvoering en opname, iets wat hem 

wel toevertrouwd is.  

Haar oeuvre is zo rijk dat zij ten gunste van 

haar tachtigste verjaardag heel veel van deze 

teksten heeft vastgelegd in een Maarkels 

beukske, “Oet de la van Hendrika”. Een echte 

aanrader. 

 

~/~ 
Hendrika Nijenhuis en Jenneke Gossink, cabaret bij het 

40 jarig jubileum van Vrouwen van Nu 1986 

Weense avond—Markelo’s Mannekoor 1990 
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